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P r o t o k ó ł  nr LXVII/2023                                  

z obrad LXVII sesji Rady Miejskiej w Kłodzku, 

która odbyła się w dniu 21 grudnia 2023 r.  

w sali Rajców Urzędu Miasta w Kłodzku. 
 

Sesja rozpoczęła się o godz.11:10 

 

1. Otwarcie obrad LXVII sesji Rady Miejskiej w Kłodzku. 

Otwarcia sesji dokonała Przewodnicząca Rady Miejskiej w Kłodzku Pani Elżbieta 

Żytyńska mówiąc: „Otwieram obrady LXVII sesji Rady Miejskiej w Kłodzku”.  
 

Zgodnie z art. 20 ust.1 pkt 1b obrady rady gminy są transmitowane i utrwalane 

za pomocą urządzeń rejestrujących obraz i dźwięk. Nagrania obrad są udostępniane 

w Biuletynie Informacji Publicznej i na stronie internetowej gminy oraz w inny sposób 

zwyczajowo przyjęty.  
 

2. Stwierdzenie ważności sesji. 

Przewodnicząca Rady Pani Elżbieta Żytyńska stwierdziła, iż w sesji uczestniczy                   

19 radnych w związku z tym wszystkie podejmowane decyzje będą prawomocne. 

(Nieobecni: radna p. Jolanta Kobak, radny p. Zdzisław Duda) 
 

Lista obecności radnych na sesji stanowi załącznik nr 1 do protokołu.  

Imienny wykaz głosowań radnych podczas sesji stanowi załącznik nr 2 do protokołu. 
 

Przewodnicząca Rady Pani Elżbieta Żytyńska: Szanowni Państwo, przed nami 

bardzo ważna ceremonia, jest z nami harcmistrz Bartłomiej Lisek Komendant Hufca 

ZHP w Kłodzku, który niesie do nas Światełko Betlejemskie. Bardzo proszę Pana 

Burmistrza o odebranie Światełka.  

Głos zabrał harcmistrz Pan Bartłomiej Lisek: Szanowni Państwo, Panie Burmistrzu, 

Pani Przewodnicząca. Z wielką przyjemnością mam zaszczyt przekazać Państwu 

Betlejemskie Światełko Pokoju, które harcerze przejmują od skautów słowackich na 

granicy z Zakopanem i stamtąd ono właśnie do nas przyjechało z najlepszymi 

życzeniami na te święta, spokoju, życzliwości i wszystkiego najlepszego w Nowym 

Roku.  
 

Głos zabrał Burmistrz Miasta Pan Michał Piszko: Szanowni Państwo, w imieniu 

własnym, Mieszkańców oraz Państwa, chciałbym bardzo serdecznie podziękować za 

Światełko Betlejemskie naszym wspaniałym harcerzom miejskim. Chciałbym również 

życzyć wszystkim nam, jak tutaj jesteście i osobom nas słuchającym, Mieszkańcom, 

wszystkiego dobrego, spokojnych świąt, spędzonych w gronie rodzinnym, a z okazji 

zbliżającego się Nowego Roku tego, aby ten 2024 był rokiem lepszym od mijającego. 

I dla wszystkich nas zdrowia, zdrowia i pomyślności.  
 

Przewodnicząca Rady Pani Elżbieta Żytyńska: Pięknie dziękujemy raz jeszcze. 

Niech da nam zdrowie, pokój i przyjaźń. Szanowni Państwo, to bardzo doniosła chwila. 

Światełko Betlejemskie będzie nam towarzyszyć także na dzisiejszej sesji, więc już 

jestem całkowicie spokojna o jej przebieg, nie może być inaczej. Myślę, że to będzie 
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tak właśnie jakbyśmy sobie to wymarzyli i zawsze żeby tak było w pokoju, w zdrowiu 

i przyjaźni, żebyśmy mogli sobie funkcjonować także podczas nawet burzliwych obrad. 

Szanowni Państwo, LXVII sesja Rady Miejskiej w Kłodzku, na sali 19 radnych, mamy 

quorum, przyjęliśmy ten dar Światełko Wigilijne, a teraz przechodzimy do 

merytorycznej części i będziemy procedować sesję przy oczywiście wsparciu 

sekretarza tej sesji, dlatego musimy dokonać wyboru sekretarza.           
 

3. Wybór sekretarza sesji. 

Na sekretarza sesji Przewodnicząca Rady Pani Elżbieta Żytyńska zaproponowała 

radnego Pana Piotra Bryłę. Pan radny wyraził zgodę. Innych kandydatur nie 

zgłoszono.  
 

Na sesję przybył Wiceprzewodniczący Rady Pan Zdzisław Duda. Na sali obecnych 20 

radnych.  
 

Poddano pod głosowanie kandydaturę Pana Piotra Bryły. 

Głosowanie: za – 20, przeciw – 0, wstrzymało się - 0. 

Radny Pan Piotr Bryła został powołany na sekretarza obrad. 

W związku z koniecznością rozpatrzenia wniosków i petycji w terminach 

ustawowych, które już były przesuwane uchwałami Rady Miejskiej, Przewodniczący 

Komisji Skarg, Wniosków i Petycji Pan Adam Kwas  zawnioskował o wprowadzenie 

do porządku obrad następujących projektów uchwał: 

• projekt uchwały na druku nr 635 w sprawie rozpatrzenia petycji dotyczącej 

nadania imienia Lecha Kaczyńskiego Prezydenta RP nowo wybudowanemu 

rondu na skrzyżowaniu ulic: T.Kościuszki, J.Malczewskiego i I.Daszyńskiego 

w Kłodzku, 

• projekt uchwały na druku nr 636 w sprawie rozpatrzenia petycji 

dotyczącej nadania nazwy „Przyjaźni Polsko-Ukraińskiej” lub 

„Sprawiedliwych Ukraińców” nowo wybudowanemu rondu na skrzyżowaniu 

ulic: T.Kościuszki, J.Malczewskiego i I.Daszyńskiego w Kłodzku, 

• projekt uchwały na druku nr 637 w sprawie rozpatrzenia petycji 

dotyczącej nadania nazwy „Kłodzka Róża” nowo wybudowanemu rondu na 

skrzyżowaniu ulic: T.Kościuszki, J.Malczewskiego i I.Daszyńskiego 

w Kłodzku, 

• projekt uchwały na druku nr 638 o sposobie załatwienia wniosków 

o nadanie nazwy obiektom na terenie miasta Kłodzka. 

W związku powyższym Przewodnicząca Rady Pani Elżbieta Żytyńska poddał 

pod głosowanie wprowadzenie do porządku obrad zgłoszonych projektów uchwał: 
 

• Projekt uchwały na druku nr 635 w sprawie rozpatrzenia petycji dotyczącej 

nadania imienia Lecha Kaczyńskiego Prezydenta RP nowo wybudowanemu 

rondu na skrzyżowaniu ulic: T.Kościuszki, J.Malczewskiego i I.Daszyńskiego 

w Kłodzku. 

Głosowanie: za – 19, przeciw – 1, wstrzymało się - 0. 

Projekt uchwały na druku nr 635 został wprowadzony do porządku obrad. 
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• Projekt uchwały na druku nr 636 w sprawie rozpatrzenia petycji dotyczącej 

nadania nazwy „Przyjaźni Polsko-Ukraińskiej” lub „Sprawiedliwych 

Ukraińców” nowo wybudowanemu rondu na skrzyżowaniu ulic: T.Kościuszki, 

J.Malczewskiego i I.Daszyńskiego w Kłodzku 

Głosowanie: za – 19, przeciw – 1, wstrzymało się - 0. 

Projekt uchwały na druku nr 636 został wprowadzony do porządku obrad. 
 

• Projekt uchwały na druku nr 637 w sprawie rozpatrzenia petycji dotyczącej 

nadania nazwy „Kłodzka Róża” nowo wybudowanemu rondu na 

skrzyżowaniu ulic: T.Kościuszki, J.Malczewskiego i I.Daszyńskiego 

w Kłodzku. 

Głosowanie: za – 19, przeciw – 1, wstrzymało się - 0. 

Projekt uchwały na druku nr 637 został wprowadzony do porządku obrad. 
 

• Projekt uchwały na druku nr 638 o sposobie załatwienia wniosków 

o nadanie nazwy obiektom na terenie miasta Kłodzka. 

Głosowanie: za – 19, przeciw – 1, wstrzymało się - 0. 

Projekt uchwały na druku nr 638 został wprowadzony do porządku obrad. 
 

W dalszej części obrad Zastępca Burmistrza Miasta Pan Wiesław Tracz 

zasygnalizował, że będą zgłaszane autopoprawki Burmistrza Miasta do projektu 

uchwały w sprawie Wieloletniej Prognozy Finansowej Gminy Miejskiej Kłodzko na lata 

2024 – 2034 na druku nr 614, do uchwały w sprawie przyjęcia budżetu Gminy Miejskiej 

Kłodzko na rok 2024 – druk nr 615. W następnej kolejności do uchwały w sprawie 

zmiany Wieloletniej Prognozy Finansowej Gminy Miejskiej Kłodzko na lata 2023 – 

2033 – do druk nr 632 oraz autopoprawka do druku nr 631 w sprawie dokonania zmian 

budżetu Gminy Miejskiej Kłodzko na 2023 rok. Równocześnie Zastępca Burmistrza 

Miasta poinformował, że Komisja Budżetu opiniowała uchwały wraz 

z autopoprawkami.    
 

Przewodnicząca Rady Pani Elżbieta Żytyńska: Pan Burmistrz zaproponował cztery 

autopoprawki, które będziemy procedować, poddawać pod głosowanie przed 

kolejnymi uchwałami na dzisiejszej sesji.   
 

Porządek obrad po zmianach przedstawia się następująco:  

1. Otwarcie LXVII sesji Rady Miejskiej w Kłodzku. 

2. Stwierdzenie ważności sesji. 

3. Wybór sekretarza sesji. 

4. Przyjęcie protokołu z obrad LXVI sesji Rady Miejskiej w Kłodzku.  

5. Sprawozdanie Burmistrza Miasta Kłodzka z pracy między sesjami. 

6. Przyjęcie planu pracy Rady Miejskiej w Kłodzku na 2024 rok. 

7. Przyjęcie planów pracy komisji stałych Rady Miejskiej w Kłodzku na 2024 rok. 

8. Podjęcie uchwały w sprawie Wieloletniej Prognozy Finansowej Gminy Miejskiej Kłodzko 

na lata 2024-2034, druk nr 614. 

9. Podjęcie uchwały w sprawie przyjęcia budżetu Gminy Miejskiej Kłodzko na rok 2024, 

druk nr 615. 

10. Podjęcie uchwały w sprawie zmiany Wieloletniej Prognozy Finansowej Gminy Miejskiej 

Kłodzko na lata 2023-2033, druk nr 632. 
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11. Podjęcie uchwały w sprawie dokonania zmian budżetu Gminy Miejskiej Kłodzko na 2023 

rok, druk nr 633. 

12. Podjęcie uchwały w sprawie ustanowienia wieloletniego programu osłonowego w zakresie 

dożywiania „Pomoc gminy w zakresie dożywiania – Posiłek w szkole i w domu”, 

druk nr 630.  

13. Podjęcie uchwały w sprawie podwyższenia kryterium dochodowego uprawniającego do 

korzystania z pomocy społecznej w postaci posiłku, świadczenia pieniężnego na zakup 

posiłku lub żywności i świadczenia rzeczowego w postaci produktów żywnościowych oraz 

określenia zasad zwrotu wydatków za świadczenia w postaci posiłku, świadczenia 

pieniężnego na zakup posiłku lub żywności i świadczenia rzeczowego w postaci produktów 

żywnościowych dla osób i rodzin objętych wieloletnim rządowym programem „Posiłek w 

szkole i w domu” na lata 2024-2028, druk nr 631.   

14. Podjęcie uchwały w sprawie udzielenia dotacji celowej na prace konserwatorskie, 

restauratorskie lub roboty budowlane przy zabytku wpisanym do rejestru zabytków 

i znajdującym się na terenie Gminy Miejskiej Kłodzko, druk nr 634. 

15. Podjęcie uchwały w sprawie rozpatrzenia petycji dotyczącej nadania imienia Lecha 

Kaczyńskiego Prezydenta RP nowo wybudowanemu rondu na skrzyżowaniu ulic: 

T.Kościuszki, J.Malczewskiego i I.Daszyńskiego w Kłodzku, druk nr 635.  

16. Podjęcie uchwały w sprawie rozpatrzenia petycji dotyczącej nadania nazwy „Przyjaźni 

Polsko-Ukraińskiej” lub „Sprawiedliwych Ukraińców” nowo wybudowanemu rondu na 

skrzyżowaniu ulic: T.Kościuszki, J.Malczewskiego i I.Daszyńskiego w Kłodzku, 

druk nr 636. 

17. Podjęcie uchwały w sprawie rozpatrzenia petycji dotyczącej nadania nazwy „Kłodzka 

Róża” nowo wybudowanemu rondu na skrzyżowaniu ulic: T.Kościuszki, J.Malczewskiego 

i I.Daszyńskiego w Kłodzku, druk nr 637. 

18. Podjęcie uchwały o sposobie załatwienia wniosków o nadanie nazwy obiektom na terenie 

miasta Kłodzka, druk nr 638.  

19. Interpelacje i zapytania radnych. 

20. Wnioski i oświadczenia radnych. 

21. Sprawy różne. 

22. Zakończenie sesji. 
 

Przewodnicząca Rady Pani Elżbieta Żytyńska: Szanowni Państwo, obiecałam 

Państwu dzisiaj dużo emocji. Kolejna z nich, to bohater dzisiejszej LXVII sesji, którego 

bardzo serdecznie chciałam zaprosić na środek – Pan Tomasz Szot. Szanowni 

Państwo, Wysoka Rado, wszyscy Państwo którzy jesteście dzisiaj na tej sesji, 

usłyszycie coś bardzo wspaniałego. Pozwolę, aby Pan Burmistrz opowiedział co w tej 

chwili będzie się ważnego działo i dlaczego Pan Tomasz Szot jest właśnie z nami.  

Głos zabrał Burmistrz Miasta Pan Michał Piszko: Szanowni Państwo, drogi Panie 

Tomaszu Mieszkanki i Mieszkańcy słuchający nas dzisiaj, poprosiliśmy Pana Tomasza 

o przybycie na naszą dzisiejszą sesję, aby podziękować Panu Tomaszowi za postawę 

jaką wykazał się pewien czas temu, a mianowicie Pan Tomasz wykazał się postawą, 

którą myślę, że wszyscy jak tutaj jesteśmy powinniśmy naśladować, jeżeli nie daj Boże 

będziemy mieli do czynienia z taką sytuacją z jaką spotkał się Pan Tomasz. Pan 

Tomasz rozpoczął ratowanie życia mieszkańcowi miasta Kłodzka przed przyjazdem 

karetki i służb dedykowanych, dzięki czemu udało się uratować życie tej osobie. I z tej 
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okazji chciałbym Panu Tomaszowi bardzo serdecznie podziękować za tą postawę, 

która jest godna naśladowania. Bardzo dziękuję Panie Tomaszu. 

Głos zabrał Pan Tomasz Szot: Bardzo Państwu dziękuję za ten zaszczyt jaki mnie 

spotkał dzisiaj z Państwa strony. Uważam, że nie zrobiłem nic wielkiego. Myślę, że 

każdy powinien to zrobić, jeżeli zobaczy innego człowieka w potrzebie. Trochę się 

czuję tu dziwnie na środku. Myślę, że raczej jest to normalna sprawa, przynajmniej 

taka powinna być - zwyczajna. Jeszcze raz bardzo dziękuję.  

Przewodnicząca Rady Pani Elżbieta Żytyńska: Szanowni Państwo, wielkie brawa, bo 

faktycznie nasze miasto słynie dzisiaj z takiego bohatera, który nie zawahał się udzielić 

pomocy, nie przeszedł obojętnie, a pamiętamy to co zdarzyło się niestety całkiem 

niedawno z dziewczynką, z dzieckiem tak naprawdę i obojętność niektórych osób 

okazała się śmiertelna dla tego dziecka. Wobec tego, być może jest to normalne 

i oczywiście tak to odczuwamy, ale jak widać nie wszędzie tak się dzieje. Apelujemy 

do wszystkich Państwa, żeby cokolwiek się działo, nie przechodzić obojętnie obok 

człowieka, który potrzebuje pomocy. Wielki bohater, wspaniała sprawa, naprawdę 

jesteśmy ogromnie dumni z Pana, Panie Tomaszu. Dziękujemy, że Pan z nami był. 

Tak się dzieją ważne rzeczy jak się ratuje życie. Nie ma nic ważniejszego, nic 

cenniejszego niż ludzkie życie. To wszyscy wiemy, dlatego jest nam ogromnie miło 

i jesteśmy dumni.                            
 

4. Przyjęcie protokołu z obrad LXVI sesji Rady Miejskiej w Kłodzku.  

Uwag do protokołu nie zgłoszono.  

Protokół nr LXVI został przyjęty. 
 

5. Sprawozdanie Burmistrza Miasta Kłodzka z pracy między sesjami. 

(Zał. nr 3) 

Uwag i zapytań do sprawozdania nie stwierdzono. 

6. Przyjęcie planu pracy Rady Miejskiej w Kłodzku na 2024 rok. (Zał. nr 4) 

Plan pracy został przedłożony radnym. 
 

Przewodnicząca Rady Pani Elżbieta Żytyńska poddała pod głosownie przyjęcie planu 

pracy Rady Miejskiej w Kłodzku na 2024 rok. 

Głosowanie: za – 20, przeciw – 0, wstrzymało się - 0. 

Plan pracy został przyjęty. 

7. Przyjęcie planów pracy komisji stałych Rady Miejskiej w Kłodzku na 2024 

rok. 

Przyjęcie planu pracy Komisji Gospodarki Komunalnej, Ochrony Środowiska 
i Ładu Przestrzennego na 2024 rok. (Zał. nr 5)  
Głosowanie: za – 20, przeciw – 0, wstrzymało się - 0. 

Plan pracy został przyjęty.  
 

Przyjęcie planu pracy Komisji Spraw Obywatelskich i Porządku Publicznego na 
2024 rok. (Zał. nr 6)  
Głosowanie: za – 20, przeciw – 0, wstrzymało się - 0. 

Plan pracy został przyjęty. 
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Przyjęcie planu pracy Komisji ds. Lokalowych na 2024 rok. (Zał. nr 7)  
Głosowanie: za – 20, przeciw – 0, wstrzymało się - 0. 

Plan pracy został przyjęty.  
 

 

Przyjęcie planu pracy Komisji Edukacji i Kultury na 2024 rok. (Zał. nr 8)  
Głosowanie: za – 20, przeciw – 0, wstrzymało się - 0. 

Plan pracy został przyjęty.  
 

Przyjęcie planu pracy Komisji Budżetu, Finansów i Polityki Gospodarczej na 
2024 rok. (Zał. nr 9)  
Głosowanie: za – 20, przeciw – 0, wstrzymało się - 0. 

Plan pracy został przyjęty.  
 

8. Podjęcie uchwały w sprawie Wieloletniej Prognozy Finansowej Gminy 

Miejskiej Kłodzko na lata 2024-2034, druk nr 614. (Zał. nr 10) 

Projekt uchwały został przedłożony radnym. 
 

Przewodnicząca Rady Pani Elżbieta Żytyńska odczytała treść Uchwały nr 

XII/72/2023 Składu Orzekającego Regionalnej Izby Obrachunkowej we Wrocławiu z 

dnia 28 listopada 2023 r. w sprawie opinii o projekcie uchwały w sprawie Wieloletniej 

Prognozy Finansowej Gminy Miejskiej Kłodzko na lata 2024-2034. (Zał. nr 11) 
 

Przewodnicząca Rady Pani Elżbieta Żytyńska poddała pod głosowanie przyjęcie 

autopoprawki zgłoszonej przez Burmistrza Miasta do projektu uchwały na druku nr 614 

w sprawie Wieloletniej Prognozy Finansowej Gminy Miejskiej Kłodzko na lata 2024-

2034. (Zał. nr 12) 

Głosowanie: za – 20, przeciw – 0, wstrzymało się - 0. 

Autopoprawka została przyjęta.  
 

Przewodnicząca Rady Pani Elżbieta Żytyńska poprosiła o przedstawienie opinii 

Komisji merytorycznych.  

Przewodniczący Komisji Gospodarki Komunalnej, Ochrony Środowiska i Ładu 

Przestrzennego Pan Zbigniew Nowak poinformował, że Komisja wnioskuje 

o przyjęcie projektu uchwały na druku nr 614 z autopoprawką.  

Przewodniczący Komisji Spraw Obywatelskich i Porządku Publicznego Pan Piotr 

Bryła poinformował, że Komisja wnioskuje o przyjęcie projektu uchwały na druku 

nr 614 z autopoprawką.  

Przewodnicząca Komisji Zdrowia, Pomocy Społecznej, Sportu i Turystyki Pani Teresa 

Ludwin poinformowała, że Komisja wnioskuje o przyjęcie projektu uchwały na druku 

nr 614 z autopoprawką.  

Przewodniczący Komisji Edukacji i Kultury Pan Damian Ślak poinformował, że 

Komisja wnioskuje o przyjęcie projektu uchwały na druku nr 614 z autopoprawką.  

Przewodnicząca Komisji Budżetu, Finansów i Polityki Gospodarczej Pani Aneta 

Łosiewicz poinformowała, że Komisja wnioskuje o przyjęcie projektu uchwały na 

druku nr 614 z autopoprawką. 
 

Uwag i zapytań do projektu uchwały nie stwierdzono.  
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Przewodnicząca Rady Pani Elżbieta Żytyńska poddała pod głosowanie podjęcie 

uchwały w sprawie Wieloletniej Prognozy Finansowej Gminy Miejskiej Kłodzko na lata 

2024-2034, druk nr 614 wraz z autopoprawką. 

Głosowanie: za – 20, przeciw – 0, wstrzymało się – 0.  

Uchwała została podjęta i otrzymała nr LXVII/626/2023. (Zał. nr 13) 
 

9. Podjęcie uchwały w sprawie przyjęcia budżetu Gminy Miejskiej Kłodzko 

na rok 2024, druk nr 615. (Zał. nr 14) 

Projekt uchwały został przedłożony radnym. 
 

Przewodnicząca Rady Pani Elżbieta Żytyńska odczytała treść Uchwały 

nr XII/170/2023 Składu Orzekającego Regionalnej Izby Obrachunkowej we Wrocławiu 

z dnia 28 listopada 2023 r. w sprawie opinii o przedłożonym przez Burmistrza Miasta 

Kłodzka projekcie uchwały budżetowej Gminy Miejskiej Kłodzko na rok 2024 

(Zał. nr 15), a następnie Sekretarz Pan Piotr Bryła odczytał treść Uchwały nr 

XII/71/2023 Składu Orzekającego Regionalnej Izby Obrachunkowej we Wrocławiu 

z dnia 28 listopada 2023 r. w sprawie opinii o możliwości sfinansowania deficytu Gminy 

Miejskiej Kłodzko przedstawionego w projekcie uchwały budżetowej na rok 2024. 

(Zał. nr 16) 
 

Przewodnicząca Rady Pani Elżbieta Żytyńska poddała pod głosowanie przyjęcie 

autopoprawki zgłoszonej przez Burmistrza Miasta do projektu uchwały na druku nr 615 

w sprawie przyjęcia budżetu Gminy Miejskiej Kłodzko na rok 2024. (Zał. nr 17) 

Głosowanie: za – 20, przeciw – 0, wstrzymało się - 0. 

Autopoprawka została przyjęta.  
 

Przewodnicząca Rady Pani Elżbieta Żytyńska zarządziła dyskusję nad projektem 

uchwały budżetowej.  

Głos zabrała radna Pani Aneta Łosiewicz: Pani Przewodnicząca, Wysoka Rado, 

Panie Burmistrzu. Przygotowany projekt budżetu został sporządzony jak najbardziej 

poprawnie, również opinia Komisji Budżetu wyrażona na wczorajszym posiedzeniu  

jest pozytywna, natomiast chciałabym się z Państwem podzielić jednak moją pewną 

wątpliwością dotyczącą priorytetów w tym projekcie budżetu. Zdaję sobie sprawę 

i rozmawialiśmy również o tym na wczorajszej komisji jak trudno było sporządzić ten 

projekt budżetu. Wiemy jakie mamy obecnie czasy i myślę, że to jest dla nas jasne. 

Od kilku lat cieszymy się z realizacji dużej liczby inwestycji i oczywiście mieszkańcy 

zapewne również cieszą się z przeprowadzonych remontów dróg. Niektórzy radni 

czekali po kilka lat na to, żeby był przeprowadzony remont ul. Wolności, mieszkańcy 

ul. Sienkiewicza muszą jeszcze poczekać, ale w tym roku cieszymy się z maksymalnej 

liczby inwestycji, których wartość wyniosła około 70 mln zł. I to jest super. Natomiast 

zdajemy sobie sprawę, że projekt budżetu został przygotowany jeszcze przed 

wyborami 15 października i dlatego tym bardziej był konstruowany na niepewnych 

danych. Dlaczego? Bo wiemy, że już od kilku lat samorządy są pozbawiane swoich 

należnych źródeł finansowania. Kolokwialnie mówiąc są „dojeżdżane” finansowo, ale 

może właśnie dlatego wydaje mi się, że powinny się w projekcie budżetu znaleźć 

większe wydatki na wynagrodzenia dla pracowników samorządowych podległych 
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jednostek. Dziś już wiemy, bo ich trudna sytuacja jest nam znana, że będą podwyżki 

dla nauczycieli i super, bo one są im naprawdę należne i konieczne. Wiemy, że 

dostaną podwyżki pracownicy państwowych budżetów. Natomiast pracownicy 

samorządowych budżetówek pod znakiem zapytania, należy to do rady gmin i 

powiatów. Stąd moja wątpliwość, czy może jednak warto się nad tym aspektem 

zastanowić czy nie przeznaczyć większych środków, czy chociaż zaplanować większe 

wydatki, mieć jakiś plan, strategię dotyczącą wynagrodzeń dla tych pracowników. 

Dziękuję bardzo.    

Głos zabrał Zastępca Burmistrza Miasta Pan Wiesław Tracz: Pani Przewodnicząca, 

Wysoka Rado. Ten problem był omawiany na Komisji Budżetu i wspólnie z Panią 

Skarbnik wyrażaliśmy swoją opinię w tym zakresie. Proszę zwrócić uwagę, to o czym 

mówiła już Pani radna, że projekt budżetu przygotowywany był i opiniowany także 

przez Regionalną Izbę Obrachunkową w szczególnym momencie, a więc jesteśmy 

przed uchwaleniem budżetu państwa. My przygotowując projekt budżetu i będąc 

zobowiązanymi do przygotowania tego budżetu w określonych terminach musieliśmy 

bazować na tych danych, twardych danych, którymi na dzień dzisiejszy 

dysponowaliśmy. Poziom finansowania samorządów na przyszły rok jest cały czas 

rzeczą niepewną, a więc w momencie przygotowywania budżetu nie wiedzieliśmy tak 

naprawdę jak będzie wyglądać podejście do chociażby podwyżek w sferze budżetowej 

i nie wiedzieliśmy także na ile ten fakt będzie rekompensowany samorządom. 

Oczywiście Państwo dysponując już wieloletnim doświadczeniem w pracy na rzecz 

miasta będąc radnymi, doskonale wiecie, że na etapie realizacji budżetu dokonujemy 

wspólnie wielu zmian budżetowych i tu w imieniu Burmistrza, w imieniu Pani Skarbnik, 

w imieniu swoim czy drugiego zastępcy deklarowaliśmy, że oczywiście ta sprawa także 

jest dla nas priorytetem. Zdajemy sobie sprawę z tego jaki jest poziom wynagrodzeń 

w sferze budżetowej w tej części samorządowej i na pewno, jeżeli takie możliwości 

finansowe w trakcie roku się akurat uwidocznią, a to zależy także od ewentualnych 

zmian w finansowaniu samorządów, czyli w decyzjach rządowych i parlamentarnych 

podejmowanych na przestrzeni następnego roku, mamy nadzieję, że takie środki się 

znajdą i będzie można podnieść te płace o poziom wyższy aniżeli planowany. Dlatego, 

chciałbym tutaj jak gdyby zaznaczyć, że te wyrównania czy zwyżki wynagrodzeń są 

przewidywane już także w tym budżecie, aczkolwiek są one oczywiście 

niewystarczające i my sobie z tego zdajemy sprawę. Równocześnie sygnalizowaliśmy 

na Komisji i przypominam także Państwu, że wiąże nas wszystkich reguła wydatkowa, 

a więc wynagrodzenia są wydatkiem bieżącym, a tutaj są ograniczenia prawne 

dotyczące równowagi między dochodami bieżącymi i wydatkami bieżącymi, a więc 

będziemy przyglądać się temu tematowi na przestrzeni roku i na pewno Burmistrzowi 

i nam wszystkim zależy na tym, aby nasi pracownicy, pracujący na rzecz dobra 

ogólnego, na rzecz dobra mieszkańców, żeby byli przyzwoicie wynagradzani. Myślę, 

że wszystkim nam na tym jak najbardziej zależy i jest to jeden z priorytetów, aby nie 

dopuścić też do sytuacji, że ta grupa ludzi będzie w tym momencie odstawać płacowo 

od innych grup budżetowych, które faktycznie mają zapowiadane podwyżki. Tak jak 

powiedziałem wcześniej, podsumowując już, liczymy tutaj także na pewne decyzje 
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rządowe podejmowane na etapie zmian budżetu państwa, także w trakcie roku, bo do 

takowych zmian na pewno także będzie dochodzić. Liczymy także na zmianę 

podejścia do finansowania przede wszystkim edukacji, czyli na zmiany w naliczaniu 

subwencji oświatowej tak, aby ten ciężar samorządów przynajmniej etapami 

zdejmować, no i na rekompensaty związane z ubytkiem dochodów samorządów 

w latach poprzednich. Będziemy mieli ten problem, o którym powiedziała Pani radna 

na uwadze i na pewno będziemy reagować w trakcie roku.  

Więcej uwag i zapytań nie stwierdzono.                                 

Przewodnicząca Rady Pani Elżbieta Żytyńska poprosiła o przedstawienie opinii 

Komisji merytorycznych.  

Przewodniczący Komisji Gospodarki Komunalnej, Ochrony Środowiska i Ładu 

Przestrzennego Pan Zbigniew Nowak poinformował, że Komisja wnioskuje 

o przyjęcie projektu uchwały na druku nr 615 z autopoprawką.  

Przewodniczący Komisji Spraw Obywatelskich i Porządku Publicznego Pan Piotr 

Bryła poinformował, że Komisja wnioskuje o przyjęcie projektu uchwały na druku 

nr 615 z autopoprawką.  

Przewodnicząca Komisji Zdrowia, Pomocy Społecznej, Sportu i Turystyki Pani Teresa 

Ludwin poinformowała, że Komisja wnioskuje o przyjęcie projektu uchwały na druku 

nr 615 z autopoprawką.  

Przewodniczący Komisji Edukacji i Kultury Pan Damian Ślak poinformował, że 

Komisja wnioskuje o przyjęcie projektu uchwały na druku nr 615 z autopoprawką.  

Przewodnicząca Komisji Budżetu, Finansów i Polityki Gospodarczej Pani Aneta 

Łosiewicz poinformowała, że Komisja wnioskuje o przyjęcie projektu uchwały na 

druku nr 615 z autopoprawką. 
 

Przewodnicząca Rady Pani Elżbieta Żytyńska poddała pod głosowanie podjęcie 

uchwały w sprawie przyjęcia budżetu Gminy Miejskiej Kłodzko na rok 2024, 

druk nr 615 wraz z autopoprawką. 

Głosowanie: za – 20, przeciw – 0, wstrzymało się – 0.  

Uchwała została podjęta i otrzymała nr LXVII/627/2023. (Zał. nr 18) 
 

Przewodnicząca Rady Pani Elżbieta Żytyńska: Jednogłośnie przyjęliście Państwo 

uchwałę. Bardzo Państwu dziękuję. Życzę dużo siły w realizacji, bo to nie będzie na 

pewno łatwe. Czasy nie są łatwe, ale też w związku z tym jesteśmy pewni, a nawet 

bardzo pewni, że wszyscy, którzy będą realizować budżet, na pewno świetnie sobie 

z tym poradzą. Życzymy zatem dużo zdrowia i dużo siły w tym wszystkim. Mam 

nadzieję, że zawsze możemy na siebie liczyć. 
 

Salę obrad opuścił radny Pan Bogusław Procak. Na sali obecnych 19 radnych. 
 

Głos zabrał radny Pan Armin Jarosz: Pani Przewodnicząca, Wysoka Rado, Panowie 

Burmistrzowie, podjęliśmy w tym momencie najważniejszą uchwałę dla naszego 

miasta. Ja ze swojej strony chciałem podziękować Panom Burmistrzom, 

a w szczególności Pani Skarbnik za pilnowanie tych naszych finansów. 
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Wszyscy wiemy, że w obecnych czasach zaplanowanie jakiegokolwiek budżetu jest 

sprawą bardzo trudną. My jednak mamy tą płynność finansową, realizujemy 

inwestycje. Możemy się tym pochwalić. Nasze miasto jest bezpieczne finansowo, 

dlatego też jeszcze raz bardzo Państwu dziękuję, jak również wszystkim radnym, bo 

jednogłośne podjęcie tej uchwały też świadczy o tym, że wszyscy jesteśmy zadowoleni 

z tego budżetu i myślę, że mieszkańcy również będą zadowoleni. Jeszcze raz ogromne 

podziękowania. 
 

Przewodnicząca Rady Pani Elżbieta Żytyńska: Szanowni Państwo, faktycznie, ta 

jednomyślność oznacza, że współpraca przy realizacji tego budżetu w roku przyszłym 

będzie zespołowa. I tak jak powiedziałam, będziemy się wzajemnie wspierać. Życzę 

Państwu, żeby tak było i zapewne tak będzie. Myślę, że przetrwamy te trudne czasy 

i nie będziemy się może rozwijać o tym jak ciężko będzie, ale to też myślę umacnia 

nas i dodaje nam może kolejnego powera do działania i uczy nas pewnych rzeczy. Te 

trudności wzmacniają nas na pewno, więc tego życzymy przede wszystkim dużo 

zdrowia i tego samozaparcia.  
 

Więcej głosów nie stwierdzono.                 
 

10. Podjęcie uchwały w sprawie zmiany Wieloletniej Prognozy Finansowej 

Gminy Miejskiej Kłodzko na lata 2023-2033, druk nr 632. (Zał. nr 19) 

Projekt uchwały został przedłożony radnym. 
 

Przewodnicząca Rady Pani Elżbieta Żytyńska poddała pod głosowanie przyjęcie 

autopoprawki zgłoszonej przez Burmistrza Miasta do projektu uchwały na druku nr 632 

w sprawie Wieloletniej Prognozy Finansowej Gminy Miejskiej Kłodzko na lata 2023-

2033. (Zał. nr 20) 

Głosowanie: za – 19, przeciw – 0, wstrzymało się - 0. 

Autopoprawka została przyjęta.  
 

Uwag i zapytań do projektu nie stwierdzono. 
 

Przewodnicząca Komisji Budżetu, Finansów i Polityki Gospodarczej Pani Aneta 

Łosiewicz poinformowała, że Komisja wnioskuje o przyjęcie projektu uchwały na 

druku nr 632 z autopoprawką. 
 

Przewodnicząca Rady Pani Elżbieta Żytyńska poddała pod głosowanie podjęcie 

uchwały w sprawie zmiany Wieloletniej Prognozy Finansowej Gminy Miejskiej Kłodzko 

na lata 2023-2033, druk nr 632 wraz z autopoprawką. 

Głosowanie: za – 19, przeciw – 0, wstrzymało się – 0.  

Uchwała została podjęta i otrzymała nr LXVII/628/2023. (Zał. nr 21) 
 

11. Podjęcie uchwały w sprawie dokonania zmian budżetu Gminy Miejskiej 

Kłodzko na 2023 rok, druk nr 633. (Zał. nr 22) 

Projekt uchwały został przedłożony radnym. 
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Przewodnicząca Rady Pani Elżbieta Żytyńska poddała pod głosowanie przyjęcie 

autopoprawki zgłoszonej przez Burmistrza Miasta do projektu uchwały na druku nr 633 

w sprawie dokonania zmian budżetu Gminy Miejskiej Kłodzko na 2023 rok. (Zał. nr 23) 

Głosowanie: za – 19, przeciw – 0, wstrzymało się - 0. 

Autopoprawka została przyjęta.  
 

Przewodnicząca Rady Pani Elżbieta Żytyńska poprosiła o przedstawienie opinii 

Komisji merytorycznej.  

Przewodnicząca Komisji Budżetu, Finansów i Polityki Gospodarczej Pani Aneta 

Łosiewicz poinformowała, że Komisja wnioskuje o przyjęcie projektu uchwały na 

druku nr 633 z autopoprawką. 
 

Uwag i zapytań do projektu nie stwierdzono. 
 

Przewodnicząca Rady Pani Elżbieta Żytyńska poddała pod głosowanie podjęcie 

uchwały w sprawie dokonania zmian budżetu Gminy Miejskiej Kłodzko na 2023 rok, 

druk nr 633 wraz z autopoprawką. 

Głosowanie: za – 19, przeciw – 0, wstrzymało się – 0.  

Uchwała została podjęta i otrzymała nr LXVII/629/2023. (Zał. nr 24) 
 

12. Podjęcie uchwały w sprawie ustanowienia wieloletniego programu 

osłonowego w zakresie dożywiania „Pomoc gminy w zakresie dożywiania 

– Posiłek w szkole i w domu”, druk nr 630. (Zał. nr 25) 

Projekt uchwały został przedłożony radnym. 
 

Przewodnicząca Rady Pani Elżbieta Żytyńska poprosiła o przedstawienie opinii 

Komisji merytorycznych.  

Przewodnicząca Komisji Budżetu, Finansów i Polityki Gospodarczej Pani Aneta 

Łosiewicz poinformowała, że Komisja wnioskuje o przyjęcie projektu uchwały na 

druku nr 630 bez poprawek. 

Przewodnicząca Komisji Zdrowia, Pomocy Społecznej, Sportu i Turystyki Pani Teresa 

Ludwin poinformowała, że Komisja wnioskuje o przyjęcie projektu uchwały na druku 

nr 630 bez poprawek. 
 

Uwag i zapytań do projektu nie stwierdzono. 
 

Przewodnicząca Rady Pani Elżbieta Żytyńska poddała pod głosowanie podjęcie 

uchwały w sprawie ustanowienia wieloletniego programu osłonowego w zakresie 

dożywiania „Pomoc gminy w zakresie dożywiania – Posiłek w szkole i w domu”, 

druk nr 630. 

Głosowanie: za – 19, przeciw – 0, wstrzymało się – 0.  

Uchwała została podjęta i otrzymała nr LXVII/630/2023. (Zał. nr 26) 
 

13. Podjęcie uchwały w sprawie podwyższenia kryterium dochodowego 

uprawniającego do korzystania z pomocy społecznej w postaci posiłku, 

świadczenia pieniężnego na zakup posiłku lub żywności i świadczenia 
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rzeczowego w postaci produktów żywnościowych oraz określenia zasad 

zwrotu wydatków za świadczenia w postaci posiłku, świadczenia 

pieniężnego na zakup posiłku lub żywności i świadczenia rzeczowego 

w postaci produktów żywnościowych dla osób i rodzin objętych 

wieloletnim rządowym programem „Posiłek w szkole i w domu” na lata 

2024-2028, druk nr 631. (Zał. nr 27)  

Projekt uchwały został przedłożony radnym. 
 

Przewodnicząca Rady Pani Elżbieta Żytyńska poprosiła o przedstawienie opinii 

Komisji merytorycznych.  

Przewodnicząca Komisji Budżetu, Finansów i Polityki Gospodarczej Pani Aneta 

Łosiewicz poinformowała, że Komisja wnioskuje o przyjęcie projektu uchwały na 

druku nr 631 bez poprawek. 

Przewodnicząca Komisji Zdrowia, Pomocy Społecznej, Sportu i Turystyki Pani Teresa 

Ludwin poinformowała, że Komisja wnioskuje o przyjęcie projektu uchwały na druku 

nr 631 bez poprawek. 
 

Głos zabrał radny Pan Zbigniew Kucharek: Wysoka Rado, Pani Przewodnicząca. 

Mam takie pytanie, bo tu wychodzi na to, że te pieniądze będą przekazywane 

z budżetu miasta w całości, tak? Czy tu liczymy też dodatkowe subwencje jakie 

możemy na pomoc otrzymać, tylko to będzie pomniejszony budżet. A poza tym, czy 

takie pieniądze przekazane do otrzymania tej pomocy są rzetelnie wykorzystane 

w stosunku do zaistniałych sytuacji pomocy danej rodzinie. Czy to jest wypłacany 

pieniądz, czy to są też kupione rzeczy w ramach pomocy?  
 

Odpowiedzi udzieliła Dyrektor Ośrodka Pomocy Społecznej Pani Emilia 

Bogusiewicz: Szanowna Pani Przewodnicząca, witam wszystkich Państwa radnych, 

Panów Burmistrzów. Chciałam odpowiedzieć Panu na pytanie, że jest to program 

rządowy. Jest to kontynuacja programu rządowego od 2024 do 2028 roku. Ten 

program już był i jest to ciąg dalszy tego programu. Te pieniądze są z dotacji, a tylko  

w części z Urzędu Miasta. W tym roku mieliśmy 20%, a w zeszłym roku pisaliśmy do 

Urzędu Wojewódzkiego i otrzymaliśmy większą kwotę, chyba w ramach dobrej 

współpracy.  
 

Radny Pan Zbigniew Kucharek: Mam jeszcze zapytanie, czy ta pomoc jest 

realizowana w ramach pieniędzy dla danej rodziny, czy w otrzymanych rzeczach przez 

rodzinę? I to jest chyba w ramach OPS, który finansuje i jest określone przez OPS, 

pieniądz czy materiał?  
 

Dyrektor Ośrodka Pomocy Społecznej Pani Emilia Bogusiewicz: Są to pieniądze, są 

to bony towarowe. Jest to wsparcie w postaci pieniędzy, jak również posiłków 

w jadłodajni, mamy podpisaną umowę z firmą i osoby korzystają. To jest całość 

środków na ten program żywnościowy. Nie są to rzeczy.  

Przewodnicząca Rady Pani Elżbieta Żytyńska:  Dziękuję Pani Emilli Bogusiewicz za 

doprecyzowanie w szczegółach form pomocowych.  
 

Więcej głosów nie stwierdzono.  
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Przewodnicząca Rady Pani Elżbieta Żytyńska poddała pod głosowanie podjęcie 

uchwały w sprawie podwyższenia kryterium dochodowego uprawniającego do 

korzystania z pomocy społecznej w postaci posiłku, świadczenia pieniężnego na zakup 

posiłku lub żywności i świadczenia rzeczowego w postaci produktów żywnościowych 

oraz określenia zasad zwrotu wydatków za świadczenia w postaci posiłku, 

świadczenia pieniężnego na zakup posiłku lub żywności i świadczenia rzeczowego 

w postaci produktów żywnościowych dla osób i rodzin objętych wieloletnim rządowym 

programem „Posiłek w szkole i w domu” na lata 2024-2028, druk nr 631.  

Głosowanie: za – 19, przeciw – 0, wstrzymało się – 0.  

Uchwała została podjęta i otrzymała nr LXVII/631/2023. (Zał. nr 28) 
 

14. Podjęcie uchwały w sprawie udzielenia dotacji celowej na prace 

konserwatorskie, restauratorskie lub roboty budowlane przy zabytku 

wpisanym do rejestru zabytków i znajdującym się na terenie Gminy 

Miejskiej Kłodzko, druk nr 634. (Zał. nr 29) 

Projekt uchwały został przedłożony radnym. 
 

Przewodnicząca Rady Pani Elżbieta Żytyńska poprosiła o przedstawienie opinii 

Komisji merytorycznych.  

Przewodnicząca Komisji Budżetu, Finansów i Polityki Gospodarczej Pani Aneta 

Łosiewicz poinformowała, że Komisja wnioskuje o przyjęcie projektu uchwały na 

druku nr 634 bez poprawek. 

Przewodniczący Komisji Gospodarki Komunalnej, Ochrony Środowiska i Ładu 

Przestrzennego Pan Zbigniew Nowak poinformował, że Komisja wnioskuje 

o przyjęcie projektu uchwały na druku nr 634 bez poprawek. 
 

Przewodnicząca Rady Pani Elżbieta Żytyńska poinformowała, że podmiotem 

otrzymującym dotację jest Parafia Rzymskokatolicka Wniebowzięcia Najświętszej 

Maryi Panny przy pl. Kościelnym 9 w Kłodzku 
 

Uwag i zapytań nie stwierdzono.  
 

Przewodnicząca Rady Pani Elżbieta Żytyńska poddała pod głosowanie podjęcie 

uchwały w sprawie udzielenia dotacji celowej na prace konserwatorskie, 

restauratorskie lub roboty budowlane przy zabytku wpisanym do rejestru zabytków 

i znajdującym się na terenie Gminy Miejskiej Kłodzko, druk nr 634. 

Głosowanie: za – 19, przeciw – 0, wstrzymało się – 0.  

Uchwała została podjęta i otrzymała nr LXVII/632/2023. (Zał. nr 30) 
 

15. Podjęcie uchwały w sprawie rozpatrzenia petycji dotyczącej nadania 

imienia Lecha Kaczyńskiego Prezydenta RP nowo wybudowanemu rondu 

na skrzyżowaniu ulic: T.Kościuszki, J.Malczewskiego i I.Daszyńskiego 

w Kłodzku, druk nr 635. (Zał. nr 31) 

Projekt uchwały został przedłożony przez Komisję Skarg, Wniosków i Petycji.  
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Salę obrad opuściła radna Pan Anna Karolczak. Na sali obecnych 18 radnych. 
 

Przewodniczący Komisji Skarg, Wniosków i Petycji Pan Adam Kwas: W tej sprawie 

będziemy głosować jeszcze kilka innych petycji i wniosków. Natomiast dotyczy ona 

w szczególności nowo wybudowanego ronda, które tutaj zyskało kilkanaście wniosków 

o nadanie nazwy, ponieważ jest to nowy obiekt. W związku z tym, oprócz wniosków 

wpłynęły też petycje i w tej właśnie chwili będziemy procedować pierwszą z petycji. 

W związku z wprowadzeniem w październiku przez Radę uchwały dotyczącej 

procedury nadawania nazw, złożona petycja będzie sprawą, która nie może być 

rozpatrzona ze względu na to, że zgłasza ją mieszkaniec innego miasta. W uchwale, 

w procedurze, która została uchwalona w październiku, warunkiem zgłoszenia nazwy, 

aplikowania jest czynne prawo wyborcze w mieście Kłodzku. W związku z tym ta 

uchwała nie może być rozpatrzona ze względu na to, że zgłasza ją osoba 

nieuprawniona do zgłoszenia takiej propozycji. Dziękuje bardzo.  
 

Salę obrad opuściła radna Pan Zdzisława Górska. Na sali obecnych 17 radnych. 
 

Uwag i zapytań do projektu nie stwierdzono. 
 

Przewodnicząca Rady Pani Elżbieta Żytyńska poddała pod głosowanie podjęcie 

uchwały w sprawie rozpatrzenia petycji dotyczącej nadania imienia Lecha 

Kaczyńskiego Prezydenta RP nowo wybudowanemu rondu na skrzyżowaniu ulic: 

T.Kościuszki, J.Malczewskiego i I.Daszyńskiego w Kłodzku, druk nr 635. 

W związku ze zgłoszeniem błędnie oddanego głosu przez radnego Pana Piotra Bryłę 

podczas przebiegu głosowania, Przewodnicząca Rady zarządziła reasumpcję 

głosowania i ponownie poddała pod głosowanie podjęcie uchwały w sprawie 

rozpatrzenia petycji dotyczącej nadania imienia Lecha Kaczyńskiego Prezydenta RP 

nowo wybudowanemu rondu na skrzyżowaniu ulic: T.Kościuszki, J.Malczewskiego i 

I.Daszyńskiego w Kłodzku, druk nr 635.  

Głosowanie: za – 15, przeciw – 0, wstrzymało się – 2.  

Uchwała została podjęta i otrzymała nr LXVII/633/2023. (Zał. nr 32) 
 

16. Podjęcie uchwały w sprawie rozpatrzenia petycji dotyczącej nadania 

nazwy „Przyjaźni Polsko-Ukraińskiej” lub „Sprawiedliwych Ukraińców” 

nowo wybudowanemu rondu na skrzyżowaniu ulic: T.Kościuszki, 

J.Malczewskiego i I.Daszyńskiego w Kłodzku, druk nr 636. (Zał. nr 33) 

Projekt uchwały został przedłożony przez Komisję Skarg, Wniosków i Petycji.  
 

Przewodniczący Komisji Skarg, Wniosków i Petycji Pan Adam Kwas zgłosił 

autopoprawkę do projektu uchwały na druku nr 636. W uzasadnieniu do uchwały 

w trzecim akapicie jest przywołana Uchwała nr XXVII/249/2021 z dnia 25 lutego 2021 

r. zawierająca błędnie podaną datę. Zapis przywołanej uchwały powinien brzmieć: 

Uchwała nr XXVII/249/2020 z dnia 22.12.2020 r. W związku z zaistniałym błędem 

pisarskim Przewodniczący Komisji zwrócił się z prośbą o przyjęcie zgłoszonej 

autopoprawki do projektu uchwały na druku nr 636. 
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Przewodnicząca Rady Pani Elżbieta Żytyńska poddała pod głosowanie przyjęcie 

autopoprawki zgłoszonej przez Przewodniczącego Komisji Skarg, Wniosków i Petycji 

Pana Adama Kwasa. 

Głosowanie: za – 17, przeciw – 0, wstrzymało się – 0.  

Autopoprawka została przyjęta. 
 

Uwag i zapytań do projektu nie stwierdzono.  

Przewodnicząca Rady Pani Elżbieta Żytyńska poddała pod głosowanie podjęcie 

uchwały w sprawie rozpatrzenia petycji dotyczącej nadania nazwy „Przyjaźni Polsko-

Ukraińskiej” lub „Sprawiedliwych Ukraińców” nowo wybudowanemu rondu na 

skrzyżowaniu ulic: T.Kościuszki, J.Malczewskiego i I.Daszyńskiego w Kłodzku, 

druk nr 636 wraz z autopoprawką. 

Na salę obrad wróciła radna Pani Zdzisława Górska. Na sali obecnych 18 radnych.  

Głosowanie: za – 16, przeciw – 0, wstrzymało się – 2.  

Uchwała została podjęta i otrzymała nr LXVII/634/2023. (Zał. nr 34) 
 

17. Podjęcie uchwały w sprawie rozpatrzenia petycji dotyczącej nadania 

nazwy „Kłodzka Róża” nowo wybudowanemu rondu na skrzyżowaniu 

ulic: T.Kościuszki, J.Malczewskiego i I.Daszyńskiego w Kłodzku, druk nr 

637. (Zał. nr 35) 

Projekt uchwały został przedłożony przez Komisję Skarg, Wniosków i Petycji.  
 

Przewodniczący Komisji Skarg, Wniosków i Petycji Pan Adam Kwas zgłosił 

autopoprawkę do projektu uchwały na druku nr 637. W uzasadnieniu do uchwały 

w trzecim akapicie jest przywołana Uchwała nr XXVII/249/2021 z dnia 25 lutego 2021 

r. zawierająca błędnie podaną datę. Zapis przywołanej uchwały powinien brzmieć: 

Uchwała nr XXVII/249/2020 z dnia 22.12.2020 r. W związku z zaistniałym błędem 

pisarskim Przewodniczący Komisji zwrócił się z prośbą o przyjęcie zgłoszonej 

autopoprawki do projektu uchwały na druku nr 637. 
 

Przewodnicząca Rady Pani Elżbieta Żytyńska poddała pod głosowanie przyjęcie 

autopoprawki zgłoszonej przez Przewodniczącego Komisji Skarg, Wniosków i Petycji 

Pana Adama Kwasa. 

Głosowanie: za – 18, przeciw – 0, wstrzymało się – 0.  

Autopoprawka została przyjęta. 
 

Uwag i zapytań do projektu nie stwierdzono. 
 

Przewodnicząca Rady Pani Elżbieta Żytyńska poddała pod głosowanie podjęcie 

uchwały w sprawie rozpatrzenia petycji dotyczącej nadania nazwy „Kłodzka Róża” 

nowo wybudowanemu rondu na skrzyżowaniu ulic: T.Kościuszki, J.Malczewskiego 

i I.Daszyńskiego w Kłodzku, druk nr 637 wraz z autopoprawką. 
 

Głosowanie: za – 17, przeciw – 0, wstrzymało się – 1.  

Uchwała została podjęta i otrzymała nr LXVII/635/2023. (Zał. nr 36) 
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18. Podjęcie uchwały o sposobie załatwienia wniosków o nadanie nazwy 

obiektom na terenie miasta Kłodzka, druk nr 638. (Zał. nr 37) 

Projekt uchwały został przedłożony przez Komisję Skarg, Wniosków i Petycji.  
 

Przewodniczący Komisji Skarg, Wniosków i Petycji Pan Adam Kwas zgłosił 

autopoprawkę do projektu uchwały na druku nr 638. W uzasadnieniu do uchwały 

w trzecim od końca akapicie jest przywołana Uchwała nr XXVII/249/2021 z dnia 

25 lutego 2021 r. zawierająca błędnie podaną datę. Zapis przywołanej uchwały 

powinien brzmieć: Uchwała nr XXVII/249/2020 z dnia 22.12.2020 r. W związku 

z zaistniałym błędem pisarskim Przewodniczący Komisji zwrócił się z prośbą 

o przyjęcie zgłoszonej autopoprawki do projektu uchwały na druku nr 638. 
 

Przewodnicząca Rady Pani Elżbieta Żytyńska poddała pod głosowanie przyjęcie 

autopoprawki zgłoszonej przez Przewodniczącego Komisji Skarg, Wniosków i Petycji 

Pana Adama Kwasa. 

Głosowanie: za – 18, przeciw – 0, wstrzymało się – 0.  

Autopoprawka została przyjęta. 
 

Głos zabrał radny Pan Damian Ślak: Wstrzymywałem się w poprzednich 

głosowaniach i tutaj tez inaczej zagłosuję niż wszyscy z przyczyn – znacie, ale mam 

taką uwagę do tej uchwały, bo uważam, że nie powinniśmy dokonywać zapisu w treści 

uchwały: „(…) a pozostałe wnioski wymienione w uzasadnieniu do uchwały pozostawić 

bez załatwienia z przyczyn wskazanych w tymże uzasadnieniu.” Uważam, że uchwała 

nie powinna odsyłać do uzasadnienia. Na ten temat mógłby się wypowiedzieć prawnik. 

Nie mówiąc już o tym, że jedną uchwałą załatwiamy wszystkie złożone wnioski, chyba 

tak nie powinno być.  
 

Przewodnicząca Rady Pani Elżbieta Żytyńska: To jest ta wątpliwość czy uchwała 

powinna odwoływać się do uzasadnienia. Uzasadnienie jest pewnie integralną częścią 

tej uchwały, ale poproszę Pana mecenasa o zinterpretowanie, czy tak jest faktycznie. 

Bardzo proszę. 
 

Głos zabrał prawnik Pan Mateusz Cyma: Szanowni Państwo, już wczoraj, kiedy 

dostałem projekt uchwały do zaopiniowania wskazałem, że w mojej ocenie, mam tutaj 

wątpliwość co do tego, że ona odnosi się do kilkunastu wniosków, które też nie dotyczą 

jednego problemu. Sygnalizowałem, że warto by zastanowić się nad tym, żeby każdy 

z tych wniosków był procedowany oddzielnie. Wiem, że jest ich dużo, natomiast to nie 

zwalnia nas z obowiązku, żeby podejść do tego należycie. Część wniosków odnosi się 

do ronda, a część wniosków odnosi się do skweru i chyba jest jeszcze jeden obiekt, 

ale już nie jestem tego pewny. Zgadzam się też z tym, co zaznaczył Pan radny Ślak, 

że uchwała na samym początku wskazuje ten jeden wniosek, który ma być rozpoznany 

pozytywne, a co do pozostałych odsyła do uzasadnienia. W mojej ocenie, to też wiąże 

się z tym co powiedziałem wcześniej, jest to trochę niejasne, zwłaszcza, że chociażby 

te trzy petycje, które Państwo głosowaliście przed chwilą, każda z nich była 

rozpoznawana osobno. To też wczoraj sygnalizowałem i przy tym pozostaję. W mojej 

ocenie może to później budzić wątpliwości.  
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Przewodnicząca Rady Pani Elżbieta Żytyńska: Szanowni Państwo, powiem tylko tyle, 

że status formy prawnej petycji jest inny i procedowanie nad tym ma całkiem inną 

procedurę niż procedowanie wniosku. I należy te dwie rzeczy oddzielić od siebie. 

W związku z powyższym mamy tutaj pewną nieścisłość prawną, nad którą myślę, że 

w tej chwili nie będziemy dyskutować. Potrzebujemy w tym momencie jasnej, 

konkretnej interpretacji prawnej dlatego, że od Pana mecenasa mam tą wątpliwość, 

ale nie mam konkretów. Ja mam tutaj tą wątpliwość, czy każdy z nich nie powinien być 

procedowany oddzielnie, ale jest to zapytanie. Nie jest to stwierdzenie, więc nie wiem 

tak naprawdę, czy powinnam to zapytanie przyjąć jako stwierdzenie do tej akurat 

sytuacji. Tak jak mówię, petycja rządzi się innymi prawidłami, wniosek innymi, 

w związku z tym taki kształt ma ta uchwała. Tak ja uważam, ale jeżeli Państwo macie 

też wątpliwości, to ja po prostu proponuję, dziesięć, piętnaście minut przerwy po to, 

aby uzyskać pełną interpretację prawną na temat wadliwości lub nie tego projektu 

uchwały.  
 

Głos zabrał Przewodniczący Komisji Skarg, Wniosków i Petycji Pan Adam Kwas: 

Panowie Burmistrzowie, Panie mecenasie. W moim rozumieniu Rada decyduje 

o sposobie załatwienia wniosków. Wnioski są tutaj wprowadzone w trybie kodeksu 

postępowania administracyjnego i ustawy o petycjach, i w  tym momencie decydujemy 

w ten sposób, a nie inny. Tym bardziej, że osiem wniosków dotyczy jednego obiektu, 

natomiast pozostałe wnioski są to wnioski dotyczące już rozstrzygniętych wcześniej na 

komisji sprawa - tak jak wniosek Stowarzyszenia w sprawie nazwy Park Zrzeszenia 

Wolność i  Niezawisłość czy wniosek osoby spoza Kłodzka, która w myśl 

obowiązującej uchwały w sprawie procedury nadawania nazw, nie ma kompetencji czy 

też nie jest uprawniona do złożenia wniosku o nadanie nazwy na terenie miasta 

Kłodzka. W związku z tym, że trudno było tutaj rozpatrywać i produkować papier, to 

w tym momencie Pani Przewodnicząca będzie uprzejma poinformować 

wnioskodawców, zgodnie z paragrafem drugim uchwały, o sposobie załatwienia 

wniosków, który jest wyartykułowany w projekcie uchwały in gremio i do każdego z tych 

wniosków można to stosować jeśli chodzi na przykład o osiem wniosków dotyczących 

akurat tego naszego ronda. Myślę, że jest to sprawa do załatwienia, tym bardziej, że 

próbujemy też do tego podejść od strony merytorycznej i praktycznej, bo jednego 

obiektu nie możemy nazwać ośmioma czy dziewięcioma wnioskowanymi tutaj 

nazwami. Do tego jeszcze są inne możliwości upamiętnienia, dyskutowaliśmy o tym 

i w zakończeniu uzasadnienia też o tym piszemy. Zawsze będą niezadowoleni. 

Natomiast, jeśli chodzi o przepisy, nie precyzują one szczegółowo procedury i jak 

mówię Rada decyduje o sposobie załatwienia wniosku kierowanego właśnie w jej 

stronę. Dziękuje bardzo, tyle z mojej strony. 
 

Przewodnicząca Rady Pani Elżbieta Żytyńska: Szanowni Państwo, ponieważ mamy 

rozbieżności co do interpretacji prawnej, w takim układzie, zarządzam piętnaście minut 

przerwy i bardzo proszę Pana mecenasa o interpretację prawną co do projektu 

uchwały czy ona nie jest skonstruowana wadliwie, bo jeśli jest, to w tym układzie 

musimy przeprowadzić odpowiednią procedurę, a jeśli nie jest, to jak najbardziej 

będziemy procedować w tym kierunku.  
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Od godziny 12:55 nastąpiła piętnastominutowa przerwa w obradach. 
      

Przewodnicząca Rady Pani Elżbieta Żytyńska wznowiła obrady: Szanowni 

Państwo wznawiam obrady LXVII sesji Rady Miejskiej. Mała przerwa techniczna, 

wyjaśnienia są bardzo ważne. My jesteśmy profesjonalni na tyle, że rzadko 

popełniamy jakiekolwiek błędy. Małe wpadki są tylko dziełem nas samych i w związku 

z tym stwarzają nam radość i tak jak widać, Szanowni Państwo, też się nam zdarza. 

Jesteśmy w punkcie nr 18 porządku obrad. Procedujemy projekt uchwały na druku 

nr 638.   
 

Głos zabrał radny Pan Damian Ślak: W związku z problemami z uchwałą, zrobiliśmy  

troszeczkę poprawek i wciągamy do treści uchwały wnioski, które były wymienione 

w uzasadnieniu, aby uchwała nie odnosiła się do uzasadnienia. Przerobiony został 

paragraf pierwszy oraz został dodany paragraf drugi, trzeci i czwarty, a dotychczasowy 

drugi i trzeci zmieniły numerację na numer pięć i sześć.    
  

Przewodnicząca Rady Pani Elżbieta Żytyńska: Szanowni Państwo, to tak w skrócie 

jak radny Pan Damian Ślak powiedział, to jest poprawka, którą chcemy wnieść do 

projektu uchwały na druku nr 638. To co było w paragrafie pierwszym w brzmieniu, 

żeby odnieść się do uzasadnienia, wyrzucamy do kolejnych paragrafów, aby to było 

jasne i przejrzyste. I na tym polega ten zabieg techniczny. Poprawka zgłoszona przez 

Pana Damiana Ślaka, teraz ta uchwała jest bardziej przejrzysta. A zatem poddaje pod 

głosowanie przyjęcie poprawki zgłoszonej przez radnego Pana Damiana Ślaka do 

projektu uchwały na druku nr 638. 

Głosowanie: za – 19, przeciw – 0, wstrzymało się – 0.  

Autopoprawka została przyjęta. 
 

 

Uwag i zapytań do projektu po zmianach nie stwierdzono. 
 

Przewodnicząca Rady Pani Elżbieta Żytyńska poddała pod głosowanie podjęcie 

uchwały o sposobie załatwienia wniosków o nadanie nazwy obiektom na terenie 

miasta Kłodzka, druk nr 638 wraz z przyjętą autopoprawką i poprawką. 
 

Głosowanie: za – 18, przeciw – 0, wstrzymało się – 1.  

Uchwała została podjęta i otrzymała nr LXVII/636/2023. (Zał. nr 38) 
 

19. Interpelacje i zapytania radnych. 

Głos zabrał Wiceprzewodniczący Rady Pan Zdzisław Duda: Wysoka Rado. Panie 

Burmistrzu, mam zapytanie w imieniu kilkunastu mieszkańców Kłodzka, dlaczego 

Kłodzko jest smutne na święta, dlaczego nie ma ozdób? 
 

Przewodnicząca Rady Pani Elżbieta Żytyńska: Szanowni Państwo, Kłodzko to ludzie. 

My jesteśmy wszyscy weseli. Kłodzko nie jest smutne, ale Pan Burmistrz też to 

zinterpretuje. 
 

Głos zabrał Zastępca Burmistrza Miasta Pan Wiesław Tracz: Pani Przewodnicząca, 

wyjęła mi Pani to z ust. Kłodzko jest wesołe, jest radosne, jest zbliżający się czas Świąt 

Bożego Narodzenia i zbliżającego się Nowego Roku, przy okazji jeszcze raz chciałbym 

wszystkim mieszkańcom złożyć najlepsze życzenia z okazji zbliżających się                     
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świąt, zdrowych, spokojnych świąt, szczęśliwego Nowego Roku. Odnosząc się już 

konkretnie do pytania Proszę Państwa, my o tym już informowaliśmy, że od marca 

2023 roku jesteśmy w trakcie inwestycji związanej z modernizacją oświetlenia na 

terenie całego Kłodzka. Wiąże się to ze zmianą opraw oświetleniowych na 

energooszczędne oraz z wymianą słupów. W związku z tym, że wiele takich projektów 

na terenie Polski jest realizowanych, firmy które produkują słupy niestety, powiem też 

kolokwialnie, nie wyrabiały się z zamówieniami i w związku z tym firma Telfa, która 

realizuje u nas to zlecenie, po wygranym przetargu, otrzymała te słupy z dużym 

opóźnieniem. W związku z tym, że oświetlenie świąteczne montuje się wcześniej, już 

na początku grudnia wchodzi się w ten okres montażu oświetlenia, mielibyśmy do 

czynienia z taką sytuacją, że oświetlenie montowane byłoby na startych lampach, po 

czym przyjeżdżałaby firma i demontowałaby ten stary słup z oświetleniem 

świątecznym i montowałaby w to miejsce nowy słup, co by niesamowicie komplikowało 

i samej firmie, i nam wszystkim, powodując kompletny rozgardiasz. W związku z tym 

jest jeszcze drugi aspekt sprawy, chciałbym wszystkim uświadomić, ponieważ wiele 

osób nie ma tej świadomości, a więc w okresie realizacji projektu wymiany oświetlenia, 

to jest tak jak plac budowy, oddaje się to w ręce wykonawcy, aż do końcowego odbioru 

robót. W związku z tą opóźnioną dostawą słupów przewidujemy, że ten końcowy 

odbiór robót nastąpi dopiero gdzieś pod koniec stycznia. W tej chwili jesteśmy na 

etapie odbiorów częściowych tego zakresu prac, który jest zakresem tzw. 

kwalifikowanym za który otrzymamy zwrot. Po tej sesji będę musiał udać się właśnie 

na prace komisji odbiorczej. W związku z tym, na tym etapie, nie ma możliwości 

ingerencji jak gdyby w to co jest domeną wykonawcy, ponieważ groziłoby to odbiorowi 

końcowemu, ewentualną utratą gwarancji i tego typu podobnymi konsekwencjami. 

W związku z tym, przykro mi, chciałbym wszystkich mieszkańców przeprosić, ale 

niestety, tutaj wystąpiła siła wyższa i musieliśmy niestety z tego zrezygnować. 

Oświetlenie oczywiście jest, ono jest do dyspozycji i trudno, musimy pogodzić się 

z tym, że tutaj były rzeczy ważne i ważniejsze. Wybraliśmy te ważniejsze, a tradycja 

powróci i oczywiście w przyszłym roku będzie tego przynajmniej tyle ile było, 

a postaramy się, aby było więcej, zależnie oczywiście od tego jak potoczą się losy 

w przyszłym roku.  
 

Więcej głosów nie stwierdzono.                        
 

20. Wnioski i oświadczenia radnych. 

Głos zabrał radny Pan Adam Kwas: W imieniu niepełnosprawnych dzieci z „Klubu 

Stacyjka” z Bystrzycy i „Lawendowego Zakątka”, który się organizuje, mam obowiązek 

przekazać Panu Burmistrzowi taki oto piękny stroik bożonarodzeniowy. W związku 

z tym, że jest dzisiaj ostatnia okazja przed świętami, chciałbym w imieniu tych dzieci 

i ich rodziców przekazać na ręce Panów Burmistrzów, którzy zapewne przekażą to 

adresatowi z życzeniami pomyślności. Około 150 osób bawiło się na imprezie wigilijnej 

„Klubu Stacyjka” w Bystrzycy Kłodzkiej i „Lawendowego Zakątka”, który organizujemy 

przy Ośrodku Pomocy Społecznej w Kłodzku. Bardzo proszę Panowie Burmistrzowie, 

przekazuję Wam dar dzieci niepełnosprawnych dla Pana Burmistrza. Dziękuję bardzo. 
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Mieliśmy przyjemność uczestniczyć w zakończeniu projektu Szlakami Dawnych 

Rzemiosł, którego centralnym punktem była wystawa szkła artystycznego 

i użytkowego. Pięknie zorganizowana, zaaranżowana i wykonana przez pracowników 

Muzeum Ziemi Kłodzkiej, zwłaszcza przez Panią Lucynę Świst, która była autorką 

koncepcji katalogu i napracowała się długie miesiące w trudnych warunkach, ponieważ 

wystawa dotyczyła całokształtu dorobku. Bardzo serdecznie polecam i chciałbym tutaj 

podziękować, myślę, że Państwo przyłączycie się do moich podziękowań, bowiem jest 

to wielkie osiągnięcie, przepiękny katalog, do tego jeszcze informacje i współpraca 

z kilkoma ośrodkami w Czechach i w Polsce – Bolesławiec i Jaromierz niedaleko 

Kłodzka. Ponadto jest to podsumowanie tradycji szklarskich, które tu trwają od 

średniowiecza. Myślę, że może kiedyś, ktoś będzie je kontynuował. Mam jeszcze tutaj  

we wdzięcznej pamięci wszystkich tych, którzy wcześniej przy tym byli aktywni, 

w szczególności Panią Maję Dzierżyńską, która organizowała pierwsze wystawy, m.in. 

na Twierdzy i w innych obiektach, była też dyrektorką Biura Wystaw Artystycznych. 

Kłodzko stoi sztuką i kulturą i dziękujemy za to również kłodzkim podatnikom, którzy 

utrzymują tutaj instytucje kultury i oby takich przyjemnych chwil było więcej. Jeszcze 

raz bardzo serdecznie dziękuję, bo to duże przeżycie i polecam wszystkim Państwu 

obejrzenie tego.            
 

Więcej głosów nie stwierdzono. 
 

21. Sprawy różne. 
 

Głos zabrała radna Pani Teresa Ludwin: Odbyła się wigilia dla podopiecznych 

Ośrodka Pomocy Społecznej, dla tych osób uboższych, pod mostem Św. Jana. 

W innym klimacie, bo bywaliśmy w Szkole nr 3 w pomieszczeniach, a tutaj odbyła się 

na powietrzu. Była to bardzo piękna wigilia, taka otwarta dla ludzi z zewnątrz. Były 

występy uczniów dla tych uboższych mieszkańców. Jest tutaj z nami Pani Dyrektor 

OPS, której chciałam podziękować i na Pani ręce złożyć również podziękowania dla 

pracowników, którzy przyczynili się do tego, że ta wigilia mogła się odbyć i zostały 

wręczone paczki, tam Pani Monika śmigała w mundurku Mikołaja, proszę wszystkim 

podziękować. Przy tej okazji chciałam podziękować Dyrektorowi OSiR Panu 

Bachmatiukowi za przygotowanie potraw oraz Dyrektorowi KOK Panu Tomaszowi 

Lasek. Na wigilii było czterech radnych, byłam ja, była Aneta Łosiewicz, Zbigniew 

Kucharek i Zdzisław Duda. Mówię o tym dlatego, że było czterech radnych, a warto 

być na takich wydarzeniach, które są ważne w takim wymiarze społecznym 

i duchowym. Wcześniej odbył się Mikołaj Integracyjny, na który przyszło wielu 

zaproszonych gości. I też mówię nie w formie wyrzutu, bo są różne powody, że się nie 

jest, ale też mniej radnych tutaj miasta. To był piękny Mikołaj Integracyjny, czysto 

charytatywny, każdy społecznie tworzył tą imprezę. Prawie 500 paczek zostało 

rozdanych. Także w mediach i wszędzie odbiła się takim dobrym echem po raz kolejny. 

Podziękowań było już dużo, także w mediach, ale jeszcze raz chciałam podziękować 

Panom Burmistrzom, naszym kolegom i koleżankom radnym, którzy wsparli tą 

imprezę. A jeśli chodzi o inne sytuacje, które chciałabym zgłosić, to Panie Burmistrzu 

– Żłobek nr 2 na Bohaterów Getta, rodzice nagminnie przechodzą na przełaj na drugą 
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stronę. Nie idą troszkę dalej przejściem dla pieszych koło Poczty, tylko śmigają przed 

autami. Bardzo niebezpieczne sytuacje, bardzo często tam jeżdżę i to zauważyłam. 

Jeszcze jak sami przechodzą, są dorośli, biorą odpowiedzialność, ale jeżeli 

odpowiedzialność za dziecko i z dziećmi, to już się robi poważnie i bardzo 

niebezpiecznie. Mam taką prośbę, żeby zwrócić na to uwagę. Kierowcy, nie tylko ja, 

ale kiedyś jeden Pan otworzył okno i coś tam krzyczał do przechodzącej w ten sposób 

Pani z dzieckiem przed jadącym autem. Druga sprawa dotyczy sprzedaży tej 

żywności, którą otrzymali podopieczni od Ośrodka Pomocy Społecznej. Na to nie 

mamy oczywiście żadnego wpływu i nic na to nie poradzimy, ale to jest bardzo smutne. 

W tym momencie pomyślałam, czy ci ludzie mają też dzieci, że mogliby przynieść te 

rzeczy do domu, a sprzedają pewnie wiadomo w jakim celu. I trzecia kwestia, jako 

radna i jako radni sprzeciwiamy się wszystkim aktom wandalizmu na terenie miasta, 

można powiedzieć bandyckich działań, również przemocy. Ostatnio, kiedy usłyszałam 

o tych przestrzelonych lampach, to naprawdę trudne do zrozumienia, to się w głowie 

nie mieści. I na pewno my jako radni mówimy – nie. Jeżeli ktoś cokolwiek zauważa, to 

należy to zgłaszać, tak czy inaczej, czy anonimowo. Nie możemy pozwolić, żeby na 

terenie miasta dochodziło do tak złych działań. Dziękuję bardzo. 
 

Głos zabrał Zastępca Burmistrza Miasta Pan Wiesław Tracz: Chciałbym się odnieść 

do ostatniej części wypowiedzi, do tego ostatniego problemu. Rzeczywiście 

nagłaśnialiśmy ten fakt przestrzelenia gwoździarką kilkunastu nowych punktów  

świetlnych, pięknych nowych słupów aluminiowych. Zdawać by się mogło, że wszyscy 

powinniśmy się cieszyć z tego, że także w ten sposób miasto robi się po prostu 

piękniejsze. Już nie mówiąc o tym, że wszyscy mamy na tym zaoszczędzić dlatego, 

że dzięki tej wymianie przewidywane są duże oszczędności na wydatkach na 

oświetlenie uliczne. Ja już w swoim życiu samorządowym widziałem wiele. Wydawało 

mi się, że widziałem już wszystko, natomiast ten przykład pokazał, że nie, że cały czas 

nie przestaję się dziwić. I zawsze taką okazję muszę wykorzystać do tego, aby zwrócić 

się także do mieszkańców. Proszę Państwa, my jako zarządzający tym miastem nie 

robimy tego dla siebie. Państwo jako radni, nie robią tego dla siebie. Robimy to dla 

miasta, a więc robimy to dla mieszkańców, dla dobra wspólnego. To samo dotyczy 

przystanków ulicznych, to samo dotyczy koszy na śmieci, ławek i tym podobnego 

dobra wspólnego, dobra publicznego. Proszę Państwa, robimy to z własnych 

podatków. Ten  który to niszczy zapomina o tym, że on też robi to z własnych 

podatków. Nie jestem w stanie zrozumieć takiej skali głupoty jaka została 

zaprezentowana w tym przypadku. Nie mówiąc już o wycinaniu drzew czy podobnych 

kuriozalnych pomysłach. Proszę Państwa, to jest część naszej społecznej edukacji, a 

więc dbania o dobro wspólne. To jest po prostu nasze. Niszcząc to, to tak jakbyśmy 

niszczyli własny dom. Dziwię się, dziwie się i jeszcze raz się dziwie. Mogę tylko 

apelować, żebyśmy wszyscy zwracali uwagę na to, jeżeli jest niszczone nasze dobro 

publiczne, abyśmy zgłaszali ten fakt i nie bali się tego czynić. Natomiast odnośnie tej 

pierwszej zgłaszanej sprawy, to rzeczywiście mamy świadomość występowania tam 

tego zjawiska. Jest to o tyle trudna sytuacja, że przepisy ruchu drogowego też regulują 

odległości między przejściami dla pieszych. Jest to takie dosyć niewygodne miejsce 
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pod tym kątem. Spróbujemy apelować do Zarządu Dróg Powiatowych, czy nie dałoby 

się tam jednak zrobić przejścia dla pieszych, ale z tych wcześniejszych rozmów wiem, 

że jest to sprawa trudna. Niemniej jednak wrócę do swojej wcześniejszej wypowiedzi, 

przepisy są od tego, aby je respektować. Jeżeli tam nie ma przejścia dla pieszych, to 

powinniśmy korzystać z przejścia. Wszyscy się przyzwyczailiśmy do tego, że prawo 

można omijać, łamać. Ja jestem legalistą, więc jeżeli trzeba się przejść do najbliższego 

przejścia dla pieszych, to po prostu trzeba się przejść.  
 

Głos zabrał Zastępca Burmistrza Miasta Pan Sebastian Nowak: Pani 

Przewodnicząca, Wysoka Rado. Mieszkańcy, mam do Was taką ogromną prośbę, 

przestrzelone lampy – bo odniosę się do tego – to nie było robione coś bardzo cicho. 

Z tego co zostało ustalone było to strzelane z pistoletu, który miał naboje prochowe, 

więc huk musiał być. Przestrzelenie siedemnastu lamp, nie wierzę, że nikt tego nie 

słyszał. Nie wierzę, że nikt nie zwrócił uwagi na to. To co powiedział Burmistrz Tracz, 

nie bądźmy ludźmi obojętnymi na to co się dzieje w mieście, bo jeżeli chcemy wpływać 

na rozwój naszego miasta, jeżeli chcemy mieć głos przy rozdzielaniu podatków, które 

płacimy i inwestowanie w nasze miasto, to nie możemy się bać zgłaszać aktów 

wandalizmu. To co mówiliśmy o drzewkach, o innych rzeczach. Na mediach 

społecznościowych przy pojawianiu się jakiejkolwiek inwestycji, czy parku Św. 

Wojciecha, czy innych, pierwsze co mieszkańcy mówią- zróbmy monitoring, wszędzie 

zrobimy monitoring. Nie da rady obkamerować calutkiego miasta i zatrudnić nie 

wiadomo jakiej liczby ludzi, bo to, że założymy kamerę, to jeszcze ktoś musi patrzeć 

na tą kamerę. Jeżeli powstanie 100 punktów w których będziemy mieli kamery, to 

jedna osoba nie da rady wszystkiego zauważyć i na wszystko zwrócić uwagę. My jako 

mieszkańcy jesteśmy wszędzie, bo na każdej ulicy jest mieszkaniec Kłodzka. Jeżeli 

my na to nie będziemy zwracać uwagi, to nie pomoże żaden monitoring. Zarzuty do 

Straży Miejskiej, która chyba powinna przy każdej lampie tutaj stać i pilnować, są 

bezsensowne. Zwracam  się z apelem do mieszkańców, dbajmy o własne dobro, wtedy 

nie trzeba robić monitoringu.  
 

Głos zabrał radny Pan Zbigniew Nowak: Pani Przewodnicząca, Wysoka Rado. 

Odnosząc się do tego co powiedziała Pani radna, odnośnie ulicy Bohaterów Getta. 

Tam jest rzeczywiście niebezpiecznie. Mam taki pomysł, może przez krótki okres 

czasu, w tych godzinach porannych, kiedy rodzice przywożą dzieci do tego żłobka lub 

w tych popołudniowych, kiedy odbierają, tak przez tydzień czasu, profilaktycznie, 

postawić tam strażnika miejskiego. Nie po to, aby karać, tylko po to, żeby tych rodziców 

edukować, zatrzymać, pouczyć, że nie może tędy przejść bo zostanie ukarany. Jeśli 

zobaczy to inny rodzic, to może w końcu dotrze do niego, że nie powinien tego robić 

i powinien przejść te dziesięć metrów do przejścia dla pieszych. Nie ma sensu robić 

drugiego przejścia co dziesięć metrów i kolejnego, bo za chwilę będzie przedszkole 

i znowu ludzie będą przechodzić przez ulicę, bo on kawałeczek dalej postawił 

samochód. Edukacyjnie postawić strażnika miejskiego, niech przez parę dni widzą, że 

Straż Miejska tego pilnuje i zwracać uwagę, a jeżeli to nie pomoże, to wtedy karać.  
 



23 
 

Głos zabrał radny Pan Armin Jarosz: Szanowni Państwo, skoro już apelujemy do 

naszych mieszkańców, to też mam jeden apel. Za kilka dni przywitamy Nowy Rok 

2024. W tym dniu będziemy się bardzo cieszyć, a jedną z oznak naszej radości są 

fajerwerki, środki pirotechniczne. Ja z takim apelem do mieszkańców, może i do Straży 

Miejskiej, o pewien umiar. Cierpią w tym dniu nasze zwierzęta, cierpią też nasi goście 

zza wschodniej granicy, którym strzały kojarzą się w sposób bardzo traumatyczny. 

Dlatego bardzo proszę, zanim użyjemy tych petard o przemyślenie tego naszego 

czynu. Straż Miejską bardzo proszę, jeżeli uzna, że łamane jest prawo podczas 

używania tych petard o bezwzględne karanie. A moje subiektywne odczucie jest takie, 

że czekam na ustawę w Sejmie, która całkowicie zakaże używania petard. Bardzo 

proszę o poważne potraktowanie tego mojego apelu. Dziękuję. 
 

Zastępca Burmistrza Miasta Pan Sebastian Nowak: W nawiązaniu do tego co 

powiedział Pan radny, tutaj jest problem, bo ustawodawca przewidział akurat w tych 

dniach używanie środków pirotechnicznych. Faktycznie, to co Pan Armin powiedział, 

jeżeli są stosowane niezgodnie z przepisami, czyli podrzucane pod nogi czy inny 

sposób, to tutaj organy ścigania głównie Straż Miejska i Policja powinny reagować. 

Niemniej jednak w Sylwestra i w Nowy Rok są one niestety dozwolone, a dla niektórych 

– stety i to jest dla każdego odczucie indywidualne. My oczywiście apelujemy też ze 

strony Burmistrza i nas wszystkich, żeby zachować w tym umiar mając na uwadze 

zwierzęta i ludzi którzy nie tolerują takich rzeczy, a mam  tutaj na myśli w szczególności 

osoby niepełnosprawne, które są mocno wyczulone na hałas, tu może Pani Teresa 

potwierdzić, że chodzi o dzieci z autyzmem, które nie znoszą nawet dzwonka w szkole, 

a co dopiero takich wybuchów. Bardzo bym prosił o zachowanie umiaru. Dziękuję 

jeszcze raz. 
 

Przewodnicząca Rady Pani Elżbieta Żytyńska: Szanowni Państwo, dużo w tym racji, 

mówimy o tym już tak długo, po Sylwestrze jest tyle strat. Radości dużo, ale widzimy 

co się dzieje, więc może doczekamy tego momentu, że faktycznie uregulowania 

prawne zakażą i w zamian tego będą iluminacje, tak jak w innych cywilizowanych 

państwach, z których powinniśmy też brać przykład. Panie Burmistrzu, przy okazji ja z 

taką mniejszą sprawą, przy ul. Letniej powstał ubytek w drodze. On jest bardzo głęboki 

i tam wystarczy go może tylko wypełnić doraźnie, ale powstał i faktycznie widać jak 

auta wpadają w tą przepastną dziurę i myślę, że to nie jest jakiś ogromny koszt 

wypełnienie tej dziury. Myślę, że w ten sposób unikniemy skarg i nawet roszczeń 

finansowych, jeżeli chodzi o użytkowników tej drogi, mam na myśli auta, które tam 

wpadają, bo można urwać zawieszenie, itd.  
 

Głos zabrał Wiceprzewodniczący Rady Pan Zdzislaw Duda: Korzystając z okazji, 

wszystkim Mieszkańcom jak również nam wszystkich na te Święta i na Nowy Rok, 

życzę dużo szczęścia, pomyślności, a dla Pani Skarbnik pełnej sakiewki.   
 

Radny Pan Zbigniew Kucharek: Pani Przewodnicząca, Wysoka Rado, tak jak 

powiedział Pan radny Zdzisław, dla wszystkich z całego serca dużo zdrowia, 

spokojnych, Wesołych Świąt całemu wydziałowi i całemu Urzędowi Miasta, kochanym 

Mieszkańcom, żeby również te Święta i Nowy Rok był lepszy, szczęśliwszy. 
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Chcę bardzo podziękować też naszym Paniom z Rady Miejskiej Pani Anecie i Pani 

Agnieszce za tak wspaniałą pracę, za trud i wiele problemów, które sami wnosimy do 

nich. Bardzo dziękuję życząc nam wszystkim, wszystkiego dobrego. Niech nam Bóg 

błogosławi i całej Ojczyźnie.  
 

Przewodnicząca Rady Pani Elżbieta Żytyńska: Dostaliśmy mnóstwo życzeń, za które 

pięknie dziękujemy tą pocztą zwrotną i również życzymy tego samego czego życzą 

nam tutaj Ci wszyscy, którzy pamiętają o nas. A ja Państwu życzę, żebyście byli 

zdrowi, szczęśliwi, żebyście mieli mnóstwo miłości. I tak jak dzisiaj mamy 

jednomyślność, życzę sobie tej jednomyślności zawsze pomiędzy nami, takiej kultury 

i wspaniałej postawy jak dzisiaj. To jest piękne, że sesje mogą tak wyglądać, 

a ponieważ mamy tą jednomyślność. Mamy też budżet i siebie, to już nic nie jest nam 

straszne, więc zdrowych, wesołych i rodzinnych Świąt Państwu życzę. Odpoczynku 

i wszystkiego najlepszego w Nowym Roku. A wszystkim Mieszkańcom oczywiście 

tego samego. Bawmy się pięknie, cieszmy się życiem, to jest nasz czas. Dziękuję 

Państwu bardzo.               
     

22. Zakończenie sesji. 
 

Po zamknięciu dyskusji oraz wyczerpaniu wszystkich punktów porządku obrad 

Przewodnicząca Rady Pani Elżbieta Żytyńska zamknęła obrady mówiąc: 

„Zamykam obrady LXVII sesji Rady Miejskiej w Kłodzku”.  

Zakończenie sesji nastąpiło o godz. 13:45 

Protokół sporządziła: Aneta Będkowska       

             Przewodnicząca  

                    Rady Miejskiej w Kłodzko 

 

                                                                                         Elżbieta  Żytyńska 

 

 

 


